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گروه اقتصادی -  مدیر سامانه هوشمند سوخت گفت: از هفته آینده سامانه ای 
راه اندازی می شود که مردم می توانند با مراجعه به آن، مطلع شوند که کارت سوخت 

خود را در کدام جایگاه سوخت جا گذاشته اند.
محمد صادقی گفت: در ســال ۱۴۰۱ بیش از ۳ میلیون و ۸۰۰ هزار تقاضای 
صدور کارت سوخت نوشماره و المثنی ثبت شده که بیش از ۳ میلیون و ۲۰۰ هزار 

کارت سوخت تولید شده و در اختیار مردم قرار گرفته است.
وی درباره وعده تولید ۹۰۰ هزار کارت ســوخت تا پایان آبان که مدیرعامل 
شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی مطرح کرده بود افزود: از نیمه دوم آذر ۱۴۰۱ 
صدور کارت های سوخت مردم را آغاز کردیم و مابقی کارت ها که ۳۵۰ هزار عدد 

هستند نیز تا نیمه اول اسفند تولید می شود و در اختیار مردم قرار می گیرد.
این مقام مسئول درباره علت تاخیر در تولید کارت های سوخت نیز توضیح 
داد: تامین تراشه موجود در کارت های سوخت به علت وارداتی بودن، با مشکلاتی 
مواجه شده بود که اکنون برطرف شده است.وی در مورد ضمانت تولید شدن ۳۵۰ 
هزار کارت سوخت باقی مانده تا نیمه اول اسفند با توجه به عملیاتی نشدن وعده های 
قبلی مسئولان این حوزه، تاکید کرد: با توجه به این که واردات تراشه ها به مشکلاتی 
برخورده بود، طبیعی بود که گاهی وعده ها عملیاتی نشود، اما اکنون با توجه به برنامه 
ریزی صورت گرفته، خرید تراشه ها انجام شده و به مرور در حال وارد شدن به کشور 
هستند و این قول، قطعا محقق خواهد شد. آقای صادقی همچنین گفت: نرم افزاری 
طراحی کردیم تا مشخصات کارت سوخت هایی که در سامانه جا می ماند، در این 
سامانه ثبت شود که احتمالا تا هفته آینده به صورت آزمایشی در تمامی جایگاه های 
کشور راه اندازی خواهد شد.وی درباره نحوه عملکرد این سامانه هم گفت: تمامی 
کارت های سوختی که در جایگاه ها جا می ماند در این سامانه توسط جایگاه دار ثبت 
می شوند. مردم پس از ورود به این سایت از طریق اینترنت، کافی است که مشخصات 
خودرو یا سایر اطلاعات کارت سوخت خود را وارد کنند و می توانند متوجه شوند 
که کارت سوختشان در کدام جایگاه مانده است. مدیر سامانه هوشمند سوخت با 
توصیه به مردم که تلاش کنند تا کارت سوخت خود را گم نکنند، اضافه کرد: تولید 
مجدد کارت سوخت، هزینه بر و زمان بر است. وی افزود: اخیرا مجوزی را از سامان 
پدافند غیرعامل گرفتیم که بر اساس آن، نرم افزار مذکور را راه اندازی کردیم تا مردم 

بتوانند مطلع شوند که کارت سوختشان، کجا جا مانده است.

کارت های جامانده در جایگاه های 
سوخت به مردم بازگردانده می شود

گــروه اقتصادی - ســرانجام 
پس از گذشــت حــدود ۶ ماه از ورود 
اولین مــدل آیفون ۱۴ به ایران، گمرک 
در بخش نامــه ای، مصوبه ممنوعیت 
واردات ایــن مــدل تلفن همــراه به 
صورت مسافری و پستی را ابلاغ کرد. 
البته واردات تجاری و ثبت ســفارش 
این گوشــی ها تقریباً از ابتدای امسال 
امکان پذیر نبوده اســت اما به صورت 
مسافری، تاکنون واردات تداوم داشته 
است. مطابق با این بخش نامه از تاریخ 
اول اســفند سال جاری، کلیه مدل های 
تلفن همراه آیفون ۱۴ و مدل های بالاتر 
از آن، در لیســت کالاهای مجاز همراه 
مسافر و پستی ورودی کشور نخواهد 
بود، بــه همین دلیل از ایــن تاریخ به 
بعد امکان ثبت اطلاعات گوشــی های 
وارداتی در ســامانه مسافری و پستی 
وجود ندارد.انتشــار این خبر موجی از 
واکنش ها را در فضای رسانه ای کشور 
به دنبال داشت، اما آیا ممنوعیت آیفون 
منطقی به نظر می رسد؟ دراین خصوص 
مرصاد شهرودی پژوهشگر حوزه مبارز 
با مفاســد اقتصادی طی یک یادداشت 
اختصاصی برای مهر به شبهات مختلف 

موضوع اشاره داشت.
ســهم آیفون از بــازار تلفن 

همراه ایران
مطابق با اظهارنظر کارشناســان 
سامانه همتا، در شــش ماهه دوم سال 
۱۴۰۰ برابر با ۸ میلیون و ۸۹۰ هزار و ۵۵۴ 
دستگاه تلفن همراه از مدل های مختلف 
وارد کشور شده است که سهم برند اپل 
)گوشــی های آیفون( ۷۰۹ هزار و ۸۴۵ 
دستگاه بوده است.همچنین ازآنجایی که 
رونمایــی آیفون ۱۳ در شــهریورماه 
صورت گرفتــه بود؛ لذا مطابق با آمارها 
در شــش ماه دوم ســال ۱۴۰۰، برابر با 

۶۳۷ هزار و ۸۷ دستگاه وارد کشور شد 
که این حجــم از واردات، هزینه ارزی 
۸۵۰ میلیون دلاری در پی داشته است. 
نکته جالب توجه این بوده که از مجموع 
۴.۴ میلیارد دلار تلفن همراه وارد شده 
به کشــور در ســال ۱۴۰۰، بیش از ۱.۴ 
میلیارد دلار بــه آیفون اختصاص پیدا 
کرده است، در واقع آیفون ۱۳ به تنهایی 
ســهم ۲۰ درصــدی در واردات تلفن    
همراه را به خود اختصاص داده است.
این در حالی است که کمتر از ۷ درصد 
جامعه از برند آمریکایی تلفن همراه بهره 
می برند به عبارتی این هفت درصد نیز 
فراتر از سایر افراد جامعه از یارانه ارزی 
برخوردار می شوند و این نکته به معنی 
نادیده گرفتن اصل عدالت است.به بیان 
دیگر، درحالی که اکثریت افراد جامعه 
تنها قادر به خرید تلفن های همراه زیر 
۱۰ میلیون تومــان )در بهترین حالت 
ممکن( هستند، کمتر از ۷ درصد جامعه 
با همان نرخ ارز و بدون پرداخت هزینه 
اضافــه، تلفن همراه بیش از ۵۰ میلیون 

تومان خریداری می کنند.
اصل مدیریت بهینه منابع، 
دلیــل اصلــی موافقــان اعمال 

ممنوعیت
برخــی کارشناســان اقتصادی 
معتقدند در شــرایط تحریمی، بحث 
مدیریت مصارف ارزی در کنار افزایش 
ظرفیت هــای درآمدزایی بایســتی در 
اولویت سیاســتگذاران قــرار گیرد، 
هرچند برخــی از دولتمردان به ذخایر 
ارزی قابل قبول اشاره دارند، اما بهرحال 
برای خروج از تنگنای اقتصادی بایستی 
با مدیریت بهینه منابــع ارزی، مانع از 

مصارف بی رویه و غیرضروری شد.
امــا در اینجا این ســوال مطرح 
می شــود که چرا باید با ممنوعیت حق 

افراد جامعه سلب شود؟ به عبارتی افراد 
بر اساس درآمد خود، کالای موردنظر 
خــود را خریــداری می کننــد و این 

ممنوعیت بــه معنی نادیده گرفتن حق 
مصرف کننده تلقی می شود.

باید گفــت واکنــش طبیعی به 

افزایش نــرخ ارز و بــالا رفتن هزینه 
کالاهای وارداتی، کاهش انگیزه خرید 
بــرای کالاهای غیرضروری اســت؛ 

واکنش درست سیاســت گذار در این 
شــرایط این است که تخصیص منابع 
کمیاب ارزی را به شکل دستوری انجام 
دهد یعنی بین نیازهای ضروری مثل غذا 
و دارو و نیازهای لوکس مثل موبایل های 
جدید دست به انتخاب بزند. در واقع در 
شرایط تحریمی، این موضوع یک اشتباه 
استراتژیک است که منابع اندک ارزی 
را صرف واردات گوشــی های آخرین 
مدل کنیم تا تنها بخش کوچکی از مردم 
دلخوش باشند که از مواهب تکنولوژی 
روز باز نمانده اند، ولی در عین حال در 
امور ضروری مثل واردات اقلام غذایی 

و کشاورزی با مشکل روبه رو باشیم.
ممنوعیت واردات پرچمداران 

تلفن همراه برندهای دیگر!
البته این شــبهه مطرح می شود که 
پرچمداران نام های تجاری دیگر نظیر 
سامسونگ S۲۳ نیز دارای قیمت بالایی 
اســت، اما برای این مدل ممنوعیتی در 
نظر گرفته نشده است، در این خصوص 
بــه دولت ایــراد جدی وارد اســت، 
باوجوداینکه سهم پرچمداران برندهای 
دیگر بســیار کمتر از آیفون اســت؛ اما 
مدیریــت ارزی در ایــن زمینه باید در 
سایر برندهای تلفن همراه نیز اجرا شود.

از سوی دیگر به غیر از تلفن همراه، 
شاهد واردات برخی از کالاهای لوکس 
به کشور هستیم و نیاز است تصمیماتی 
در خصوص ممنوعیت نیز اعمال شود.

 تعیین و تکلیف گوشی های 
موجود در کشور با چاشنی رانت!

مسئله دیگری که باید به آن اشاره 
داشت به تاریخ اشاره شده در بخش نامه 
است؛ مطابق با این بخش نامه از تاریخ 
اول اســفندماه، ممنوعیت واردات در 
نظر گرفته خواهد شــد و در هیچ جای 
نامه شاهد تعیین و تکلیف گوشی های 

موجود در کشــور نیستیم.در واقع تا به 
امروز با وجود واردات هزاران دستگاه 
از این مدل تلفن همراه به کشــور -که 
حداقل بخشــی از آنهــا از طریق رویه 
مســافری و رعایت تشریفات قانونی 
وارد کشور شده است-، شاهد رجیستر 
شدن آنها نبوده ایم، اما این نامه به گونه ای 
القا می کند که به زودی باید شاهد خبر 
رجیستری این مدل تلفن همراه باشیم، 
هرچنــد در این زمینــه نمی توان دقیقاً 
باید  کرد.دراین خصوص  اظهارنظــر 
پرسید چرا تاریخ ممنوعیت اول اسفند 
در نظر گرفته شده است؟ آیا مشخص 
کردن یک تاریخ خاص، شــائبه بروز 
رانت و فساد در پشت پرده این تصمیم را 
تقویت نمی کند؟! این در حالی است که 
چنانچه عزم دولت در اعمال ممنوعیت 
ورود این مدل گوشــی به کشور جدی 
بود، بایســتی پیش از رونمایی از مدل 
جدید این تصمیم قاطع اعلام می شــد 
چرا که در این صورت، شــائبه وجود 
رانت اطلاعاتی قابل طرح نبود. از همین 
جهت به تعلل تصمیم گیری در دولت 
نقد جدی وارد است.متأسفانه، زمانی که 
موضوعی به صورت شفاف در کشور 
پیگیری نمی شود، باید در پشت پرده به 
دنبال شبکه های رانت و فساد بود. اگر 
موضــوع ممنوعیت آیفون به هر دلیلی 
مطرح بوده است، باید از همان روزهای 
ابتدایی، به شــکل دقیق اطلاع رسانی 
می شد، اما انتشار خبر ممنوعیت پس از 
چند ماه، آن هم در شــرایطی که شاهد 
وفــور این مدل تلفن همــراه در بازار 

هستیم، شائبه برانگیز است.
نظام تعرفه گــذاری، راهکار 

منطقی تری به نظر می رسد
در تمامــی نظام هــای اقتصادی 
جهــان، به جهــت کنتــرل مدیریت 

ارزی یــا حمایت از تولید داخلی، نظام 
تعرفه گذاری اجرا می شود، با این شرایط 
هم مصرف کننده حق انتخاب خواهد 
داشــت، هم دولت قــادر خواهد بود، 
برنامه های خود را پیش ببرد. به عبارتی 
اگر دولت به دنبال بحث مدیریت ارزی 
اســت، باید با افزایش چندین برابری 
تعرفه، روند خروج ارز را برای این مدل 
تلفن همراه مدیریت کند، همچنین در 
ســایر کالاها نیز با ممنوعیت واردات، 
می تــوان از تولید داخل حمایت کرد و 
در یک بازار رقابتی، به ســوی افزایش 
کیفیت محصولات داخلی حرکت کرد.

موضوع ممنوعیت واردات آیفون 
از ســالیان گذشــته و حتی در دولت 
گذشــته نیز مطرح شده است، هر چند 
برخی این تصمیم را در راســتای عدم 
مبادلات تجاری با ایالات متحده تفسیر 
می کنند اما با اندکی جستجو مشخص 
می شود که انگیزه اصلی موافقان، مفاهیم 
اقتصادی و لــزوم مدیریت بهینه منابع 
ارزی اســت.در هر صورت اگر دولت 
به هر دلیلی به دنبال ممنوعیت واردات 
یک کالا اســت، باید خیلی سریع و به 
شــکل شفاف موضوع را اعلام کند، اما 
در عمل شــاهد این هستیم که دولت 
خود به ســودجویان اجازه می دهد با 
ســرمایه مردم بازی کنند.اگر دولت از 
همان ابتدای شهریورماه، به شکل دقیق 
واردات آیفــون ۱۴ را ممنوع می کرد، 
هرچند ماه یکبار شاهد شایعه رجیستری 
این مدل و در نهایت سودجویی برخی 
از افــراد نبودیم.همچنین باید گفت، 
هرچند روش های جایگزینی به منظور 
مدیریت ارزی کشــور وجــود دارد، 
اما حال کــه دولت به دنبال ممنوعیت 
واردات آیفون ۱۴ است، باید برای یکبار 
این موضوع را به شکل دقیق اجرا کند.

با وجود ابهام در وضعیت رجیستری گوشی های موجود در بازار؛

آیا ممنوعیت واردات آیفون ۱۴
 منطقی است؟

پس از چندین ماه تعلل در تصمیم گیری، در نهایت واردات آیفون ۱۴ از طریق رویه مسافری، ممنوع اعلام شد؛ این 
در حالی است که وضعیت رجیستری گوشی های موجود در بازار هنوز مشخص نیست.

 
گــروه اقتصادی - بــه تازگی 
پیشــنهاد افزایــش ۵۰ درصــدی 
تســهیلات خرید مسکن مطرح شده 
اســت و به گفته کارشناسان این امر 
زمانــی بر بازار مســکن تاثیر مثبت 
می گذارد که نرخ ســود و اقساط آن 
کنترل شده باشد. طی چند سال اخیر 
بســیاری از متقاضیان به دلیل رشــد 
قیمت مسکن و کاهش قدرت خرید، 
توان خانه دار شــدن را نداشته اند و 
از طــرف دیگر با میــزان وامی که در 
حال حاضر پرداخت می شود چندان 
قدرت خرید افزایش نمی یابد از این 
رو از چنــد روز پیــش دوباره بحث 
افزایش نرخ تسهیلات خرید مسکن 
مطرح شــده و معــاون امور اعتباری 
بانک مســکن از پیشنهاد افزایش ۵۰ 
درصدی این تسهیلات در سال آینده 

خبر داده است.
میزان تســهیلات مســکن 

کفاف خرید خانه را نمی دهد
در همین رابطــه اصغری یکی 
از متقاضیــان خرید مســکن گفت: 
چندین سال است که در صف انتظار 
دریافت وام برای خرید مسکن هستم. 
اگر من دو ســال پیش تســهیلات  را 
دریافــت می کردم در همــان دوره 
می توانســتم با آن یــک واحد ۳۰ تا 
۴۰ متری خریــداری کنم.  همچنین 
قبادی یکــی دیگــر از متقاضیان و 
دریافت کنندگان تســهیلات خرید 
مسکن گفت: متاسفانه میزان اقساط 
تســهیلات خرید مســکن در حال 
حاضر بالا است ولی با این وجود اگر 
قیمت اوراق ارزان تر باشــد و مدت 
زمان خرید کوتاه تر باشد روند خانه 

دار شدن سرعت پیدا می  کند.
 ۵۰ افزایــش  پیشــنهاد 
درصدی تسهیلات خرید مسکن 
 ســید محســن فاضلیان عضو 

هیات مدیره بانک مسکن در خصوص 
آخرین تصمیمات در رابطه با افزایش 
تسهیلات خرید مســکن گفت: در 
حال حاضر وام خرید مســکن ۴۸۰ 
میلیون تومان با احتســاب وام جعاله 
است. بانک مسکن محدودیتی برای 
اخذ مجوز افزایش سقف تسهیلات 
مســکن از بانک مرکزی ندارد. یعنی 
می توانیم وام مسکن را که به صورت 
انفرادی ۲۰۰ میلیون تومان اســت را 
به ۳۰۰ میلیون تومان برسانیم. معاون 
امور اعتباری بانک مســکن ادامه داد: 
بــا ارزیابی صورت گرفتــه از توان 
و قــدرت خرید مردم، میزان رشــد 
تســهیلات صورت می گیرد پس با 
این جمــع بندی، پیشــنهاد افزایش 
ســقف تســهیلات تا ۵۰ درصد به 

بانک مرکزی ارائه شــده است تا پس 
از موافقت از ســال آینــده اجرایی و 
پرداخت شــود. او اظهار کرد: به هر 
صورت باید تناسبی بین بازپرداخت 
اقســاط و افزایش سقف تسهیلات 
صورت بگیــرد. اما آنچه که در حال 
حاضر مشــخص است این است که 
باید بازپرداخت اقساط در استطاعت 
متقاضیان طی ۱۲ تا ۱۵ سال باشد. این 
تناســب و توازن برای سلامت بانک 
ها بسیار مهم است.  افزایش تورم در 
بخش مسکن شاخص واضحی دارد 
و باید منتظر ماند و دید بانک مرکزی 
با چند درصد افزایش تســهیلات در 
شــهرهای بزرگ، بالای یک میلیون 
نفــر و کمتر از یــک میلیون موافقت 
مــی کند اما به هر حال این پیشــنهاد 

افزایش ۵۰ درصدی به بانک مرکزی 
ارائه شــده است و قطعا پس از کسب 
مجوز اجرایی و عملیاتی خواهد شد.

 بالا رفتن اقساط تسهیلات 
خرید مسکن همزمان با افزایش 

وام
 در صورتــی کــه اقســاط وام 
کنونی مسکن)۴۸۰ میلیون تومان( را 
بر اســاس نرخ تامین مالی و پولی ۷ 
میلیون تومان در نظر بگیریم، رشد ۵۰ 
درصدی سقف تسهیلات مسکن اگر 
تصویب شود به تبع آن، میزان اقساط 

نیز رشد خواهد کرد .
پرداخت  تنهــا ۱۴.۷ هزار 
میلیارد تومان تسهیلات خرید 

مسکن
 پیــش از این علی عســکری 

سرپرست بانک مسکن در خصوص 
ارائه تسهیلات خرید مسکن گفته بود: 
از ابتدای امسال تا پایان دی ماه امسال  
معــادل ۱۴ هزار و ۷۵۶ میلیارد تومان 
تسهیلات خرید مسکن پرداخت شد.

این میزان تسهیلات به ۷۶ هزار 
و ۲۲۸ واحد پرداخت شده است. در 
حال حاضر میزان ســقف تسهیلات 
خرید مسکن در تهران برای انفرادی 
۲۰۰ میلیون تومان، برای زوجین ۴۰۰ 
میلیون تومان است، در مراکز استان ها 
و ســایر کلانشــهرها نیز تسهیلات 
خرید مســکن برای انفــرادی ۱۶۰ 
میلیــون تومان و زوجین ۳۲۰ میلیون 
تومان است. در شهرهای کوچک این 
رقم برای انفرادی ۱۲۰ میلیون تومان 
و زوجین ۲۴۰ میلیون تومان اســت. 

همچنین به تمامی این متقاضیان مبلغ 
۸۰ میلیون تومان تسهیلات تعمیرات 

نیز تعلق می گیرد.
دولت باید اقساط تسهیلات 

خرید مسکن را پلکانی کند
ایــرج رهبر دبیــر انجمن انبوه 
ســازان مسکن اســتان تهران گفت: 
افزایش تســهیلات خرید مسکن در 
صورتی که با نرخ سود ۲۳ درصد باشد، 
زمینه ساز افزایش قیمت ها می شود 
و بانک مرکزی در حوزه تســهیلات 
خریــد باید میزان اقســاط و یا مدت 
زمان اقساط تسهیلات را کنترل کند. 
در صورتی که نرخ تســهیلات خرید 
مســکن افزایش یابد دولت می تواند 
از طریق پرداخت اقســاط به صورت 
پلکانی این موضوع را مدیریت کند تا 
فشار کمتری به متقاضیان وارد شود. 
رهبر بیــان کرد: افزایش ۵۰ درصدی 
تسهیلات خرید مســکن زمانی می 

تواند بر بازار مسکن موثر باشد که نرخ 
ســود و اقساط آن کنترل شده باشد تا 
متقاضیان بتوانند متناسب با درآمدهای 
خود آن را پرداخــت کنند. او اظهار 
کرد: افزایش تســهیلات مسکن در 
حال حاضر با توجه به رشــد قیمت 
هــا و کم بودن میزان آورده متقاضیان 
اثر گذاری مثبتی مــی تواند در بازار 
داشته باشــد اما به شرطی که دولت 
بتواند در این بخش نظارت های کافی 
بر میزان اقســاط این تسهیلات داشته 
باشد. بر اســاس این گزارش اگرچه 
بازار مســکن چندین سال است که 
چشم انتظار افزایش تسهیلات خرید 
مسکن اســت اما این رشد قیمتی در 
چنین شرایط اقتصادی باید متناسب 
با درآمد خانوارها و کنترل شده باشد 
تا همزمان با این افزایش تســهیلات، 
گوش دلالان و سوداگران برای رشد 

قیمت مسکن تیز نشود.

گــروه اقتصادی - چندی پیش 
وزیــر جهادکشــاورزی طرح مردمی 
کاشت یک میلیارد درخت را مطرح و 
رئیس جمهوری نیز دستور اجرای آن را 
صادر کرد. در همین زمینه معاون امور 
جنگل سازمان منابع طبیعی عنوان کرد 
کــه برای مقابله با ریزگردها و آلودگی 
هوا، فرســایش خاک و جلوگیری از 
بروز مشــکلات زیست محیطی باید 
این یک میلیارد درخت کاشته شود که 
البتــه این رقم در مقابل اعداد و ارقامی 
که در کشورهای منطقه اتفاق می افتد، 
عدد کوچکی است. نقی شعبانیان با بیان 
اینکه در قرن اخیر تخریب جنگل ها و 
کاهش درختان بسیار شدید بوده است؛ 
به طوری که سالانه ۱۵ میلیارد درخت 
در دنیا از دســت می دهیم، اظهار کرد: 
این وضعیت در کشــور ما بدتر است. 
یعنی بــه دلیل اینکه اغلب عرصه های 
کشور بر روی کمربند اقلیمی خشک 
و نیمه خشــک قــرار گرفته تخریب 
جنگل هــا از میانگین دنیا بالاتر رفته و 
تخریب جنگل هــای ما از نظر کمیت 
و کیفیت وضعیــت خوبی ندارد. البته 
در کنار اقلیم خشــک و نیمه خشــک 
مسائلی چون وابستگی معیشت مردم 
به جنگل، بهره برداری، ویلاسازی و... 
نیز وجود دارد. عواقب این تخریب ها 
در دنیــا باعث بروز و ظهور معضلات 
و مشــکلات زیســت محیطی مانند 
ریزگردها، افزایش گازهای گلخانه ای، 
آلودگی آب و خاک با فلزات سنگین و 
فرسایش خاک شده که همه این موارد 
ناشــی از بی توجهی و کم توجهی به 
منابــع طبیعی به ویژه جنگل  و درخت 
اســت. جنگل و درخــت نگین منابع 

طبیعی هستند.   
کاشت یک تریلیون درخت 

در دنیا تا ۲۰۳۰
معاون امور جنگل سازمان منابع 
طبیعی افزود: بــا وقوع این معضلات 
در دنیا کنوانسیون های زیست محیطی 

مانند کنوانسیون تغییر اقلیم، کنوانسیون 
مقابله با بیابان زایی و نظایر آنها تشکیل 
شده که ایران هم عضو بسیاری از آنها 
است. این کنوانسیون ها تلاش می کنند 
تــا معضلات و مشــکلات زیســت 
محیطی ناشی از تخریب منابع طبیعی 
را کاهش دهند. یکی از اقدامات خوبی 
که این کنوانســیون ها هدف گذاری 
کرده اند کاشت یک تریلیون یعنی هزار 
میلیارد درخت در دنیا  تا ســال ۲۰۳۰ 

است.
عربســتان قصــد دارد با 
کاشت درخت اقلیم خود را تغییر 

دهد
وی در تشــریح این برنامه گفت: 
بســیاری از کشورها پای کار آمده اند. 
کشور چین به عنوان اولین تولیدکننده 
کربــن و گازهای گلخانــه ای در دنیا، 
کاشــت ۷۰ میلیارد درخت را تا سال 
۲۰۳۰ هــدف گــذاری کرده اســت. 
عربستان کاشت ۵۰ میلیارد درخت را 
هدف گذاری کرده است که ۱۰ میلیارد 
در درون ســرزمین خود و ۴۰ میلیارد 
خارج از ســرزمین است و ادعا می کند 
با این کار می خواهد اقلیم عربستان را 
تغییر دهد. ترکیه کاشــت ۴.۵ میلیارد 
درخــت را تمام کرده و برای کاشــت 
۶.۵ میلیارد درخت دیگر برنامه ریزی 
کرده است. به طور کل کشورها در حال 

رقابت با یکدیگر در این زمینه هستند.
شــعبانیان با اشــاره به اینکه در 
۵۰ سال گذشــته یک میلیارد درخت 
نکاشتیم، گفت: اگر با مقیاس خودمان 
بسنجیم یک میلیارد عدد بزرگی است، 
ولی در مقیاس جهانی و کشــورهای 
همســایه  یک میلیــارد  عدد کوچکی 

است.
ســالی حداقل ۲۵۰میلیون 

درخت کاشته می شود
رح کاشــت یک میلیارد درخت 
چهارساله بوده و تا ۱۴۰۶ ادامه خواهد 
داشت و قرار است سالی حداقل ۲۵۰ 

میلیون درخت کاشــته شود. همچنین 
تمام جوانب طرح بررســی شده مثلا 
اینکه در کجــا بکاریم، چه گونه هایی 
کاشته شود، سالانه چقدر کاشته شود 
و چه زمانی باشد. از طرفی برای اینکه 
خطــای کار کمتر باشــد یک کمیته 
علمی هم تشــکیل شد. اعضای کمیته 
اساتید باتجربه دانشــگاه ها، محققان 
و کارشناســان بخش اجرا هســتند و 
به صورت مدعو هم اســاتید بزرگی 
را دعــوت خواهیم کــرد. علاوه بر آن 
ســتادی هم تحت عنوان "ستاد طرح 
مردمی کاشــت یک میلیارد درخت" 
تشکیل شده که این ستاد هر هفته صبح 
در دفتر وزیر جهادکشاورزی با حضور 
وزیر و هر روز در سازمان منابع طبیعی با 
تمام مدیران استانی به صورت وبیناری 

جلسه برگزار می کند.
به دنبال گونه های سازگار 

با اقلیم و اثرگذار هستیم
وی با اشاره به اینکه در این طرح 
علاوه بر کمیت بــه کیفیت هم توجه 
خواهد شــد، گفت:به دنبال گونه های 
ســازگار با شــرایط اقلیمی هستیم. 
همچنیــن گونه ها باید پاســخگوی 
نیازهای امــروز و فردای ما باشــند. 
برای مثال یکی از مشــکلات موجود 
در کشور ریزگرد اســت. بنابراین در 
مناطقی که مشکل ریزگرد داریم جدا 
از اینکه باید گونه های سازگار با منطقه 
کشت کنیم باید گونه هایی بکاریم که در 
کاهش ریزگردها بیشترین اثر را داشته 
باشند. مثلا در شهر تهران که آلودگی هوا 
داریم باید علاوه بر کاشــت گونه های 
سازگار گونه هایی بکاریم که بیشترین 
نقش را در کاهش این گازهای آلاینده 
داشته باشند. یافته های علمی در داخل 
و خارج کشــور این اطلاعات را به ما 
می دهند که گونه یکســان عمل نمی 
کنند و متفاوت هســتند.   معاون امور 
جنگل سازمان منابع طبیعی با بیان اینکه 
این طرح در ۴ بخش انجام می شــود، 

گفت: یک بخش در احیای جنگل های 
طبیعی اســت. باید جنگل ها را احیا و 
غنی ســازی کنیــم و در دل جنگل ها 
نهال  بکاریم. بخش دیگر جلوگیری از 
گسترش بیابان ها، طوفان ها و ریزگردها 
بــوده که عمدتا در مناطق خشــک و 
بیابانی است. بخش سوم این طرح در 
قالب زراعت چوب است. این طرح در 
باغات و مستثنیات مردم انجام می شود 
و نهال های رایگان به آنها داده می شود 
تا این اقدام صورت گیرد. علاوه بر این 
اراضی ملی را احاله مدیریت می کنیم 
و در مناطقی که مستعد باشد در اختیار 
سرمایه گذار برای زراعت چوب قرار 
مــی دهیم. بخش چهــارم نیز ارتقای 
سرانه فضای سبز است. بر اساس ماده 
۲۲ قانون هوای پاک مصوب شــد طی 
۱۰ سال سرانه فضای سبز کشور به ۱۵ 
مترمکعب برسد که با اجرای این طرح 
عملیاتی خواهد شد. بنابر گفته این مقام 
مسئول در سازمان منابع طبیعی براساس 
طرحی که داریم می دانیم کدام استان باید 
چقدر نهال و  چه گونه ای تولید کند و در 
کجا بکارد. برای آن نقشه و طرح وجود 
دارد.شعبانیان در پاسخ به این سوال که 
منابع آبی این تعداد درخت قرار است 
از کجا تامین شود؟، گفت:جنگل کاری 
به نوعی ســرمایه گذاری در منابع آبی 
اســت و هزینه نیست و با باغات میوه 

فرق دارد. یک جنگل کاری می تواند به 
طور متوسط ۵۰۰ تا ۲۵۰۰ مترمکعب 
آب ذخیره کند. بنابراین درخت کاری 
یک سرمایه گذاری است. ثانیا بخشی 
از کاشت درخت در زون های جنگلی 
اتفاق می افتد که نیاز به آبیاری ندارد و 
زراعت چوب معمولا در مناطقی انجام 
می شود که آب های خاکستری وجود 
دارد. در اراضی دیگر از آب های ســبز 
یعنی رطوبت خاک غیر اشباع استفاده 
می شــود. از آب های آبی در این طرح 
کم استفاده می شود. وی در ادامه افزود: 
در مــورد آبیاری در اطراف شــهرها و 
فضای ســبز، تحقیقاتــی انجام دادیم 
و اعلام کردیــم با همین میزان  آبی که 
داریم و در فضای سبز شهرها استفاده 
می شود می توان فضای سبز را توسعه 
داد. متاســفانه ما فضای سبزمان را زیاد 
آبیاری می کنیم و به همین جهت نیازمند 
مدیریت منابع آبی هستیم. این یعنی آب 
کم نداریم، ولی باید همان میزان آبی که 

داریم را مدیریت کنیم.
تولید ۴۰ تا ۴۵ میلیون اصله 

نهال
بیشــترین نهالی که در ســالهای 
قبل تولید می کردیم حداکثر ۲۵ میلیون 
اصله بود ولی امسال بیشتر شده است. 
در همین راســتا نهالستان ها را به روز 
کردیم. در مناطق گرمسیری نهال هایی 

تولید کردیم و امسال می توانیم حدود 
۴۰ تــا ۴۵ میلیون نهــال  را بین مردم 
رایگان توزیع کنیم. کاشت ۴۰ میلیون 
درخت یک ماه است که شروع شده و 
برای سال آینده نیز هدف گذاری شده 
۲۵۰ تا ۳۰۰ میلیون نهال تولید و پخش 
کنیم.وی در ادامه گفت: طرح کاشــت 
یک میلیــارد درخت طــرح مردمی 
اســت و وقتی به ســمت مردم دست 
دراز کردیــم آنها هم اســتقبال کردند. 
جلســاتی با آموزش و پرورش، هلال 
احمــر، آموزش عالی، ارتش و ســپاه 
برگزار کردیم تا از ظرفیت های آنها در 
این طرح اســتفاده کنیم و از صنایع نیز 
کمک گرفتیم. در حقیقت صنایعی که 
کربن تولید می کنند باید به همان میزان 
در کاهــش آن کمــک کنند. همچنین 
معتقدیم اگر قوانیــن نقص دارد باید 

تغییر کند.
 تازه از خواب بیدار شده ایم

شعبانیان در پایان گفت: در حالی 
که دنیا مشغول کاشت درخت بود ما با 
اجرای این طــرح انگار تازه از خواب 
بیدار شــده ایم. انتقادات را می پذیریم. 
ممکن اســت در برخی مناطق ناموفق 
باشیم چه بسا که در بسیاری از کشورها 
هم همین طور هستند، ولی برای حفظ 
محیط زیســت، آب و هوا و...باید این 

کار را انجام دهیم.

بازار مسکن چشم انتظارافزایش تسهیلات خرید

یک میلیارد درخت، یک میلیارد نفس

اقتصادی

درحالی کــه اکثریت افــراد جامعه تنها قادر بــه خرید تلفن های همــراه زیر ۱۰ میلیون 
تومــان )در بهترین حالت ممکن( هســتند، کمتــر از ۷ درصد جامعه با همــان نرخ ارز و 
بــدون پرداخت هزینه اضافه، تلفن همراه بیــش از ۵۰ میلیون تومان خریداری می کنند.


